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Nedávno jsme obdivovali 
rozsvícený vánoční strom, 
který nám v čase Vánoc 
zdobil naši náves a násled-
ně jsme chránili své domácí 
psí mazlíčky před petarda-
mi o půlnočním vítání no-
vého roku – roku 2010. 
Dnes už je rok 2009 minu-
lostí a my krájíme již dny 

spoustu škod ve formě po-
vodní, mnohdy se opakují-
cích po pár dnech, a na po-
litické scéně to bylo ještě 
horší. V předposlední den 
roku 2009 bylo zastupitel-
stvem naší obce svoláno 
Veřejné zasedání. Zasedá-
ní, kde se  bilancuje vyko-

(Pokračování na stránce 2) 

z roku nového. Naskýtá se 
mi otázka, zeptat se: „Jaký 
byl ten rok, který jsme 
před několika dny opusti-
li?“  Nepřísluší mi hodnoce-
ní, na to jsou jiní, ale přesto 
si dovolím z mého laického 
hlediska říci: „Nebyl to 
dobrý rok.“  Počas í 
v mnoha krajích nadělalo 

Jak ten čas letí 

Zima, která už je pomalu za 
námi, byla opravdu zimou, 
tak jak ji známe z krásných 
obrázků Josefa Lady. Při-
nesla radost  milovníkům 
zimních sportů a hlavně 
dětem. Nám dospělým zase 
starost s úklidem sněhu, 
kterého v letošní zimě na-
padlo víc než dost. Touto 
cestou děkuji těm občanům 
naší obce, kteří nenechali 
obec na holičkách a posta-
rali se o schůdnost chodní-
ků a cest před svým obyd-
lím, přestože měli starost 
s úklidem před svými nemo-
vitostmi.  V prosinci 2009 
byl do každé nemovitosti 
v naší obci doručen dopis a 
dotazník ohledně výstavby 
obecního vodovodu se žá-
dostí o jeho vyplnění. Zastu-
pitelstvo obce počátkem 
února 2010 dotazník na 
stavbu obecního vodovodu 
vyhodnotilo. Odpovědi ob-
čanů měli pomoci zastupi-
telstvu rozhodnout v otázce 
příprav a realizace této 
stavby. Jak anketa dopadla, 
se dočtete na další stránce 
tohoto občasníku. 
Akce, které by zastupitel-
stvo obce chtělo realizovat 
v tomto roce, pokud to fi-
nanční prostředky dovolí: 
• O p r a v a  k o m u n i k a c í 

č.p.p.323 a 325(od p. No-
vého k hlavní silnici a od 

p. Jeslínka k hlavní silni-
ci). Na tuto akci máme 
podepsanou „Dohodu o 
poskytnutí dotace z Pro-
gramu rozvoje venkova 
ČR“. Přislíbená výše do-
tační částky činí 592.857,-
Kč. Celkové náklady na 
opravu komunikací před-
pokládáme kolem 900.000,
-Kč. Opravu komunikace 
musíme v plné výši profi-
nancovat z vlastních zdro-
jů, teprve potom můžeme 
podat žádost na SZIF o 
proplacení. Tyto peníze 
poskytuje EU, a proto se 

musíme striktně držet 
projektu, který jsme na 
fondu předložili, aby nám 
finanční částka nebyla 
krácena a nebo zcela ode-
brána. V současné době 
připravujeme výběrové 
řízení na dodavatele stav-
by. 

• Zajištění zdroje pitné vody 
pro OÚ a výčep. Jelikož 
kval i ta  pitné  vody 
v obecní studni se stále 
zhoršuje, zastupitelstvo se  
rozhodlo pro realizaci vr-
tané studny, na kterou by 
se napojila budova OÚ. 

• V budově OÚ bude odděle-
no schodiště plnými dveř-
mi a upraveny úřední vý-
věsky v prostoru u auto-
busové čekárny. 

• Rozšíření veřejného osvět-
lení na komunikaci 
č.p.p.330/3 v lokalitě č.18 
ú z e m n í h o  p l á n u 

(„Draha“). Tuto akci 
budeme realizovat jen 
v případě, pokud zís-
káme dotaci od Plzeň-
s k é h o  k r a j e 
z Programu stabilizace 
a obnovy venkova, 
kam jsme požádali o 
částku 300.000,-Kč, 
což představuje 60% 
nákladů z celkové 
částky. 
• Oprava výtlu-
ků na komunikaci Dol-

ce-Štíhlov bude realizová-
na dle finančních pro-
středků z rozpočtu obce. 

S přicházejícím jarem Vám 
přeji hodně slunečních dní, 
kterých jsme si letos moc 
neužili, pevné zdraví a po-
hodu do jarních aktivit. 

St. Ziegler, starosta obce 

������ ���� � �!"��#$
Martina  Skálu 

čp. 110 
      

  
 
 
 
 
 
 

   
Přejeme hodně štěstí do života 



šíření veřejného osvětlení na 
“Drahach“, osazení plných dveří 
před schodištěm vstupu do obec-
ního úřadu, oprava cesty na Štíh-
lov podle finančních prostředků, 
podpora SDH-na opravu hasič-
ského auta, rozříšení kiosku Za 
P á r n í k e m .                                                                                                                    
Z kulturních akcí: 
• 12. března 2010 posezení senio-

rů 
• 8.května 2010 cyklistická vy-

jížďka 
• 29.května 2010 dětský den 
Je zřejmé, že zastupitelé i ve 
svých omezených finančních pod-
mínkách se snaží pokračovat ve 
stálém vylepšování vzhledu naší 
obce a podmínek k lepšímu žití 
všech našich občanů. Byli by-
chom spokojeni při bilancování 
roku 2010, když všechny vytýče-
né úkoly zastupitelstva na tento 
rok budou splněny. 

Ma 

scházeli v trafice u invalidy Josefa 
Fořta, čp.6, kde se radili, jak po-
stupovat dál. Ceny, za které byli 
ochotni v práci pokračovat, byly u 
1m3 palivového a 1m3 brusného (t. 
j. loupané dříví pro papírny) byly 
12,- Kč a k tomu všechny odpady 
suků a klestí. Lesmistr nabízel o 
2kč méně a ještě bez odpadů. 
Marný však byl boj našich dělní-
ků proti tehdejší šlechtě. Lesmistr 
Král najal cizí dělníky, kteří mile-
rádi za tyto ceny dělali. Co zbýva-
lo našim „bojovníkům“, když by-
lo třeba peněz? Začali se postup-
ně přihlašovat na Lesní správě o 
práci. Tak byl tento spor ukon-
čen, smutné však bylo, že opět ve 
prospěch pánů.                           Ma. 

(odpadky) budou ke své mzdě po-
bírat. V zimních měsících roku 
1925 ale vznikl spor mezi místním 
lesním dělnictvem a Lesní sprá-
vou v Dolní Lukavici. Byl to spor 
o spravedlivém odměňování les-
ních dělníků za poctivou a namá-
havou práci v našich lesích. V té 
době v Dolní Lukavici úřadoval 
lesmistr Antonín Král, který chtěl 
dělníkům odebrat veškeré požit-
ky, které po celá léta dostávali. 
Byly to pařezy z vývratů, suky, 
klest a různé odpadky. Za tyto 
výhody lesmistr nabízel pár halé-
řů přidat na jednotlivých úko-
nech. Místní dělníci s tímto nesou-
hlasili a drželi na počátku sporu 
za jeden provaz. Každý den se 

Je známo, že Dolce bývaly chudou 
obcí a její obyvatelé se živili se-
zónní prací ve dvou místních dvo-
rech. Jen pár mužů jezdívalo za 
prací do Plzně, většinou na stavby 
a něco málo do Škodových závo-
dů. V obci byly zastoupeny dvě 
živnosti pohostinské a to Franti-
šek Klasna, čp. 61 a Jakub Bultas, 
čp. 4, obuvnickou živnost provo-
zoval František Benedikt, čp. 20, 
krejčovství měl Jan Potočník, čp. 
9 a obchod kramářský provozova-
la Marie Klasnová, čp. 10. Nej-
horší časy pro muže byly zimní 
měsíce, kdy se na stavbách nepra-
covalo a to samé měli zaměstnanci 
obou statků. Našim mužům-
domkářům a jejich dospělým sy-
nům nezbývalo nic jiného, než se 
přes zimu přihlásit o práci na 
Lesní správě v Dolní Lukavici, 
aby mohli uživit své rodiny, které 
byly mnohdy početné. Protože tito 
pracovníci se hlásili na Lesní 
správě každoročně, znali dobře za 
co budou pracovati a jaké požitky 
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naná práce za končící rok, před-
kládá se rozpočet na nový přichá-
zející rok a hlavně jsou přítomní 
občané seznámeni se záměry, kte-
ré hodlá zastupitelstvo v novém 
roce realizovat. Řeklo by se důle-
žité zasedání, proto každý občan – 
patriot naší obce, by se měl zají-
mat, zda-li ti, které jsme si zvolili, 
pracují dobře, plní dané sliby a 
zda utrácí obecní, tedy naše pení-
ze účelně. Ale na účasti této schů-
ze to nebylo moc vidět. Sešlo se 
tam 15 občanů (mimo zastupite-
lů), což bylo více než kdy jindy, 
ale žádný zázrak to nebyl. První, 
co mne ve zprávě pana starosty 
zaujalo, byla stále všude připomí-
nána finanční krize, která se do-
tkla citelně obecního rozpočtu 
naší obce. Propad v obecním roz-
počtu v příjmové části činil 23%, 
což představuje o 646.900,- Kč 
méně. Pro naši obec to představu-
je dosti značnou ztrátu. Málokdo 
z nás občanů ví, jaké trable má 
obecní úřad s vodou ze studny u 

(Pokračování ze stránky 1) čp. 35, která je rozhodující  pro 
existenci našeho hostince. Rozbo-
ry vody se musí  při každé kont-
role hygieny v hostinci předklá-
dat. Vzorky pro velký rozbor vo-
dy stojí kolem 10.000,- Kč. Proto 
v budově  obecního úřadu byla 
v roce 2008 namontována úprav-
na vody, ale jen pro výčep. S tou-
to studnou jsou již letité problé-
my, které se rok co rok zhoršují. 
Konečné rozhodnutí zastupitel-
stva je jednoznačné, provést svůj 
nový vrt, který by zásoboval jen 
budovu obecního úřadu. Myslím, 
že toto rozhodnutí je správné, tím 
bude vyřešen problém s vodou 
navždy. Z tohoto však vyplývá, že 
studna u čp. 35, bude mít jen vo-
du užitkovou. Další záměry zastu-
pitelstva na rok 2010, které na 
této schůzi zazněly: Oprava ko-
munikace od čp.32( p. Nový) až 
k hlavní silnici, od čp. 40 
(Jeslínek), až k hlavní silnici. Roz-
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Zastupitelstvo obce Dolce srdečně zve všechny seniory naší 
obce na 

 

„Přátelské posezení při muzice“„Přátelské posezení při muzice“„Přátelské posezení při muzice“„Přátelské posezení při muzice“ ,  
které se koná v pátek 12.03. 2010  od  18.00 hodin 

v zasedací  místnosti  obecního  úřadu. 
K tanci a poslechu hraje skupina „ORIENT“„ORIENT“„ORIENT“„ORIENT“    

 

                    Občerstvení zajištěno   

I tak to bývalo 



Vzácný doklad  
Naše obec, jak bylo již mno-
hokrát prezentováno, ne-
vlastní žádné historické do-
kumenty, které by nám při-
blížily život našich občanů 
v průběhu minulých století. 
V minulém roce mi byla za-
půjčena listina z roku 1901, 
která nám dosvědčuje, že co 
jsme slýchávali z vyprávění 
starších našich občanům, je 
skutečně pravda. Tato listi-
na, kterou jsme vám otiskli 
dokládá, že na přelomu 19. a 
20. století v naší obci staros-
toval Šebestián Beneš, čp. 
36. Rovněž potvrzuje, že na 
Štíhlově byla skutečně po-
hodnice a ten, kdo jí spravo-
v a l  n e s l  n á z e v 
„DRNOMISTR“. Tato po-
hodnice byla zrušena v roce 
1908 a nesla název „U Váv-
rů“. Potom koupil nemovi-
tost Jakub Albl. Pozoruhod-
ná je i tehdejší jednoduchost 
razítka obce. Jsem rád, že 
kopii této listiny mohu ucho-
vat pro ty, kteří přijdou po 
nás. Možná, že podobných 
vzácností, které připomínají 
minulost naší obce je na na-
šich půdách více, ale jen je 
vyhledat. Dnes není problém 
staré fotografie i takovéto 
listiny okopírovat a originá-
ly majiteli vrátit.                Ma 
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V březnu oslaví 
Marie  Fořtová 70 let 
Zdeňka  Míšková 81 let 
 

V dubnu oslaví 
Věra  Kaslová 86 let 
Jaroslav  Louda 70 let 
Anna Šilingová 87 let 
Jiřina  Loudová 87 let 
Věra  Boříková 81 let 

Naši jubilanti 

Obecní knihovna 
V roce 1920 přišlo všeobecné na-
řízení zřizovati v každé obci obec-
ní knihovnu. Každá obec byla po-
vinna složit každoročně určitou 
částku peněz, která jí byla okresní 
politickou správou vyměřena. 
Dolcká obec musela složit každo-
ročně 210Kč. Prvním knihovní-
kem v naší obci byl zvolen Franti-
šek Brabec. Dozor nad knihovnou 
měl předseda osvětové komise 
Václav Brada, čp. 25 a  jednatel 
osvětové komise Veselý Jan, čp. 
30. V té době byl počáteční stav 
knih 56 svazků. Knihovna nepře-
rušila svou činnost v naší obci ani 

v době, kdy naše obec patřila pod 
střediskovou obec Horšice. Dnes 
po 90 letech má naše obecní 
knihovna 664 svazků. Mimo těch-
to vlastních (obecních ) knih koo-
perujeme s knihovnou města 
Přeštic, kdy dvakrát ročně zavá-
žíme z Přeštic až 150 knih různé-
ho žánru. Je škoda, že do knihov-
ny občané naší obce cestu ještě 
nenašli. Myslím si, že by byl spo-
kojený každý, neboť  by si vybral 
žánr, který ho zajímá. Chtěl bych 
připomenout, že v mnoha obcích 
starostové nechali knihovny zru-

(Pokračování na stránce 4) 
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Zastupitelstvo obce Dolce vyhodno-
tilo dotazník – názory občanů - na 
stavbu obecního vodovodu, který 
měl napomoci zastupitelstvu po vy-
hodnocení v jeho dalším rozhodová-
ní v otázce příprav a pokračování 
stavby obecního vodovodu. Dotaz-
ník byl předán do 115 nemovitostí 
naší obce, reagovalo 86 nemovitostí 
což je 75 %. Na anketní otázku 
ohledně realizace stavby v horizon-
tu 5 let odpovědělo 82 majitelů ne-
movitostí, čtyři se nevyjádřili. 
Stavbu vodovodu považuje: 
- za zcela potřebnou až nezbytnou 

42 majitelů nemovitostí tj, 37% z 
obeslaných a 49 % z vrácených 
dotazníků 

- za spíše potřebnou pro některé 
občany obce 36 majitelů nemovi-
tost tj. 31 % z obeslaných a 36 % 
z vrácených dotazníků 

- za nepotřebnou 4 majitelé nemo-
vitostí tj. 3 % z obeslaných a 5 % 
z vrácených dotazníků 

Na anketní otázku, zda si v případě 
realizace stavby majitelé nemovitos-
ti nechají napojit svoji nemovitost 

na vodovodní řad odpovědělo 86 
majitelů nemovitostí s tím, že: 
- 69 si nechá zřídit přípojku ur-

čitě v každém případě což je 60 
%    z obeslaných nemovitostí a 
80 % z vrácených dotazníků 

- 17 si přípojku nezřídí, tj. 15% z 
obeslaných a 20 % z vrácených 
dotazníků 

Z těch, kteří by realizovali přípoj-
ku ke své nemovitosti by odebíra-
lo vodu: 
- příležitostně v závislosti na sta-

vu vlastního zdroje 39 majitelů    
nemovitostí, tj. 19% obesla-
ných, 34 % vrácených dotazní-
ků a 45 %  z těch, kteří by pří-
pojku zřizovali 

- plně pro zajištění veškeré po-
třeby domácnosti pak 22 ne-
movitostí, což je 19% z obesla-
ných, 26 % z vrácených a 32 % 
z těch, kteří by    si zřizovali 
přípojku 

- ostatní odběr nechtějí 
22 nemovitostí, jejichž majitelé se 
hlásí k trvalému odběru, předsta-
vuje v současné době 49 trvale 

 2007 2009 
Počet obeslaných nemovitostí 119 115 

Počet vrácených dotazníků 100 86 
Tj.: 84% 75% 

 2007 2009 
Počet napojených nemovitostí 95 69 
Tj. z obeslaných nemovitostí 80% 60% 

Tj. z vrácených dotazníků 95% 80% 

 2007 2009 
Počet nem. s trvalým odběrem 21 22 

Počet nem. s občas. odběrem 39 39 

Z Á V Ě R: 
 
Zastupitelstvo po zvá-
žení všech okolností – 
možnosti obce financo-
vat zvažovanou akci, 
obtížnosti získání dota-
ce, ale především dů-
sledky, které by pro 
obec znamenal provoz 
zařízení vzhledem k 
potřebám občanů obce, 
která je vyjádřena již 

dvěma dotazníkový-
mi anketami, které 
zastupitelstvo vyhod-
notilo – rozhodlo v 
nejbližším období 
neotvírat otázku 
možnosti realizace 
obecního vodovodu a 
nepředpokládá jeho 
realizaci v horizontu 
minimálně 5 let. 

Oznámení OÚ: 
Volby do Poslanecké sněmovnyVolby do Poslanecké sněmovnyVolby do Poslanecké sněmovnyVolby do Poslanecké sněmovny    

Parlamentu ČRParlamentu ČRParlamentu ČRParlamentu ČR    
se uskuteční  ve dnech 

28. – 29. května 2010 
(pátek od 14.00 – 22.00 hod., sobota od 8.00 – 14.00 hod.) 

 

Okrsek č. 1 = zasedací místnost OÚ vzasedací místnost OÚ vzasedací místnost OÚ vzasedací místnost OÚ v    1. patře1. patře1. patře1. patře 

šit. My jsme knihovnu nechali, 
neboť  jsme našim občanům a 
jejich zájmu o četbu věřili. Ale 
skutečnost je bohužel jiná. Obec-
ní úřad trpí nedostatkem sklado-
vacích prostor a právě knihovna 
zabírá jedinou odpovídající míst-
nost obecního úřadu, kterou by 
jinak úřad upotřebil jako míst-
nost archivu. Dali jsme přednost 
knihovně a veřejnému internetu. 
Proto bychom byli rádi, aby 
knihovna i internet byly občany 
využívány. 

Ma 

(Pokračování ze stránky 3) 

bydlících občanů a 10 občanů, 
kteří své nemovitosti využívají 
přechodně pro rekreaci. Těchto 
49 trvale bydlících představuje 
18,5 % všech trvalých občanů 
obce. Dále zastupitelstvo porov-
nalo, jaký je posun oproti již jed-
nou proběhlé obdobné anketě (v 
roce 2007) ve srovnatelných uka-
zatelích: viz tabulky vlevo dole. 

Vyhodnocení ankety 2010 - 
„Obecní vodovod“    



Pranostiky a přísloví    

Něco z historie 
v datech    

• v roce 992 navštívil sv. Vojtěch 
(Starou ) Plzeň - dnešní Starý 
Plzenec  

• roku 1307 se datuje první zprá-
va o vaření piva v Plzni 

• v roce 1399 při dobývání hradu 
Skála (u Radkovic) královským 
vojskem bylo poprvé v Čechách 
použito dělo  

• v roce 1878 byla dokončena 
stavba zemské věznice v Plzni 
na Borech - největší vězení 
v Rakousku –Uhersku  

• v letech 1867-1908 za života 
mecenáše Josefa Hlávky se stá-
vá zámek v Lužanech středis-
kem  českého kulturního a hu-
debního života  

• v letech 1847-1848 pobývala 
spisovatelka Božena Němcová 
na Chodsku 

• 25.5.1917 se datuje velký vý-
buch v muničním závodu Ško-
dovky v Plzni – Bolevci (přes 
200 mrtvých).                        Ma 
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• „Co leden sněhem popráší, to 
únor s vichrem odnáší“. 

• „Hojný sníh v lednu, málo vody 
v dubnu“. 

• „Na Hromnice (2.února) musí 
skřivánek vrznout, i kdyby měl 
zmrznout“. 

• „Na svatého Valentýna 

(14.února) zamrzne i kolo mlý-
na.“ 

• „Na svatého Řehoře 
(12.března) čáp letí přes moře, 
žába hubu otevře, líný sedlák, 
který neoře.“ 

 Pes:  
„Pes, kterého jsi uzdravil, nikdy 
tě nepokouše. V tom je hlavní 
rozdíl mezi zvířetem a člově-
kem.“ 

M. Twain 

„Čím více poznávám lidi, tím více 
miluji psy.“ 

M. Rollandova 

Víte, že …..    

V  posledních letech jsou No-
voroční blahopřání větši-
nou označovány dvěma vel-

kými písmeny P.F. a číslem násle-
dujícího roku. Většina z nás toto 
blahopřání posílá, aniž by věděla 
přesné znění těchto dvou písmen. 
Jsou přeložena z francouzského ja-
zyka znamená to: „Pro štěstí“. 

S vátek svatého Valentýna (14. 
2) se v naší republice slaví až 
od roku 1989. Rychle se u nás 

rozšířil a uchytil se u zamilovaných 
párů různých věkových skupin. 
V západních zemích se tento svátek 
slavil již mnoho desetiletí. Většina 
lidí si myslí, že valentýnský svátek 

je výmysl komerční, ale opak je 
pravdou. Život svatého Valentýna 
je historicky doložen. Žil ve 3. 
století nedaleko Říma a byl bisku-
pem. O jeho životě se vypráví le-
gendy. V jedné z nich se vypráví, 
že Valentýn oddával  tajně zami-
lované páry. Důvod byl ten, že 
muže ochránil před odchodem do 
války. Tehdejšímu císaři Claudio-
vy II. se tento postoj nelíbil, ne-
chal Valentýna uvěznit a po kru-
tém mučení byl 14.února 269 po-
praven. Dcera žalářníka, který 
Valentýna střežil, se do Valentýna 
zamilovala. Jejich city byly obou-
stranné. Valentýn jí před popra-

vou napsal na rozloučenou dopis 
s podpisem: „S láskou Tvůj Va-
lentýn“. Tak prý vznikly známé 
„valentýnky“ - anonymní psaníč-
ka, která si v tento den zamilova-
ní posílají.                                   Ma 

Již mnoho desetiletí jsou 
v zimních měsících ve městech, 
ale hlavně na vesnicích pořádány 
plesy různých společenských or-
ganizací. I v naší obci mají tyto 
plesy dlouhou tradici. Byly pořá-
dány i plesy maškarní, „babské“, 
„šibřinky“, zahrádkářské, mysli-
vecké, ale i plesy různých politic-
kých stran. V té době ženy pekly 
doma různé cukrářské pamlsky a 
věnovaly je do tomboly, aby pod-
pořily místní organizaci. Je 
dobře, že tato dárcovská zvyklost 
zůstala u většiny našich občanů 
do dnešních dnů. Dnes jsme na 
pořádání plesů opatrnější, neboť  
v obci osiřela jediná organizace a 
tou jsou hasiči. Ti se právě starají 
rok co rok o dodržování této bá-
lové tradice. V letošním roce byl 
hasičský bál 23. ledna a opět se 
povedl. Chtěl bych jménem výbo-
ru hasičů touto cestou poděkovat 
všem našim občanům, ale i pod-
nikatelům, kteří darovali věci do 
tomboly. Děkuji i těm občanům, 
kteří přinesli „jednohubky“. 
Tímto činem naši občané, ale i 
podnikatelé dokazují, že existen-
ce hasičů v naší obci jim není 
lhostejná.                                    Ma 

PoděkováníPoděkováníPoděkováníPoděkování 

Zápis do Mateřské 
školy v Horšicích 

se bude konat dne 
25.3.201025.3.201025.3.201025.3.2010    

od 13,00 do 16,00 hodinod 13,00 do 16,00 hodinod 13,00 do 16,00 hodinod 13,00 do 16,00 hodin    
v mateřské školev mateřské školev mateřské školev mateřské škole. 

Dětem nabízíme nově opravené 
prostory herny s různými hrací-
mi koutky, klidné a přátelské 
prostředí, vzdělávací nabídku 
obohacenou o hru na flétnu a 
práci s různými materiály i tech-
nikami. Ke zdravému pobytu dětí 
venku slouží velká školní zahrada 
a okolní příroda. K dispozici má-
me také tělocvičnu ZŠ.  
K zápisu si vezměte rodný list 
dítěte.  

Učitelky MŠ Horšice  



Něco ze starých pamětí                 (pokračování z minulého Občasníku) 
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Dům čp. 101 postavili v sedmdesátých 
letech minulého století manželé Josef a 
Helena Hlaváčovi. Dnes je majitelkou 
dcera Helena provdaná Veitová. Stavi-
telé tohoto domu dříve bydleli se svou 
rodinou v čp. 92. Budova čp. 102 je 
prodejna, kterou si naši občané 
v sedmdesátých letech minulého století 
postavili v akci „Z“. Tehdejší Místní 
národní výbor v Horšicích, pod který 
naše obec od roku 1964 patřila, jí pro-
dal bez vědomí občanské veřejnosti 
dnešnímu majiteli Západočeskému 
konzumnímu družstvu Plzeň. Dům čp. 
103 postavili v sedmdesátých letech 
minulého století manželé Jaroslav a 
Miloslava Loudovi, kteří dříve bydleli 
v čp. 88. Dům čp. 104 byl postaven na 
zahradě domu čp. 74 (dříve tam stávala 
hasičská kolna, která byla zbourána 
v roce 1948) patřící manželům Jiřině a 
Josefu Loudovým. Dům čp. 104 posta-
vil syn Jiří s manželkou Evou 
v sedmdesátých letech minulého století, 
kteří v té době bydleli ve Skašově. Dům 
čp. 105 postavili manželé Marie a Vác-

lav Visingerovi v sedmdesátých le-
tech minulého století, kteří v té době 
bydleli v čp. 73. Na místě, kde byl 
dům vystavěn, do té doby stávala 
stodola, pozůstatek bývalého panské-
ho dvora. Po smrti obou manželů 
Visingerových (26.2.1997 a 14.2.2006) 
se stala majitelkou dcera Emilie pro-
vdaná Šlehoferová. Dům čp. 106 byl 
přestavěn ze stodoly, která dříve pat-
řila k panskému dvoru. Stodola pat-
řila k čp. 1, jehož majitel byl Václav 
Beneš, nyní vnuk Jiří Kučera. Dům 
byl přestavěn v sedmdesátých letech 
minulého století. Po smrti Václava 
Beneše (28.12.2004) se stala majitel-
kou domu čp. 106 dcera Jiřina, pro-
vdaná Kučerová, která dříve bydlela 
se svou rodinou v Plzni. Dům čp. 107 
byl postaven na části zahrady patřící 
k čp. 5, jehož majitelem byl Jan Bul-
tas. Jeho syn Jan Bultas postavil ten-
to dům s manželkou Annou 
v sedmdesátých letech minulého sto-
letí, kteří v té době bydleli v čp. 5. 
Dům čp. 108 postavili Alena a Pavel 

Čermákovi v osmdesátých letech 
minulého století. V té době bydleli u 
rodičů v čp. 97. V osmdesátých le-
tech minulého století postavili man-
želé Anna a Stanislav Šilingovi dům 
čp. 109 na části zahrady svých rodi-
čů patřící k čp. 96. Manželé Šilingo-
vi bydleli v té době se svou rodinou 
v Přešticích. Po náhlé smrti Sta-
nislava Šilinga (27.2.1996) se stala 
majitelkou tohoto domu manželka 
Anna a druhorozený syn Václav. 
Dům čp. 110 na Štíhlově postavil 
v sedmdesátých letech minulého 
století jako své výminkářské stavení 
Karel Albl s manželkou Annou. Po 
smrti obou manželů (14.2.1986 a 
28.2.1998) zdědila dům dcera Eliška 
p r o v d a n á  S k á l o v á  b y d l í c í 
v Úněticích. Tento dům přepsala na 
syna Vlastimila Skálu, který dům 
včetně garáže a dílny přestavěl 
v pohledný moderní rodinný dům. 
Se svou ženou Magdalenou dříve 
bydleli v Úněticích. 

Ma 

Škola Horšice 

Dětský maškarní karneval je jednou z 
největších akcí naší mateřské školy a 
má v naší obci dlouholetou tradici. 
Těší se velké návštěvnosti dětí i dospě-
lých z celého okolí. V sobou 13.2.2010 
do místního hostince přicházeli prin-
cezny, vodníci, čarodějové...Sál se bě-
hem chvilky naplnil  maskami s dopro-
vodem a zábava mohla začít. Tanec 
střídaly rozmanité soutěže, nechyběla 
ani promenáda masek, při které se 
nám všechny masky předvedly  v celé 
své kráse. Vybrat nejhezčí masky bylo 
opravdu těžké. Nakonec porota z řad 
rodičů vybrala takto: 

1.místo mořská panna 
2.místo kominíček 
3.místo andílek 

I nejmladší maska králíčka si odnesla 
svoji zaslouženou odměnu. Na závěr by-
chom chtěly poděkovat všem uvedeným 
sponzorům, díky kterým jsme mohly 
zajistit pro děti tombolu: potraviny Trial 
Přeštice, Mozaika -  p.Soukupová, cuk-
rárna V Háječku,  hračkárna Bambule 
Plzeň, Křížovi, Motlovi, Voráčkovi, 
p.Knaizlové, p.Černé. Dále děkujeme 
těmto rodičům za pomoc při organizaci: 
p . V o r á č k o v i ,  p . M u c h k o v i , 
p.Vondrovicovi  a provozním zaměstnan-
cům MŠ.                         učitelky MŠ Horšice  

Dětský maškarní karneval v Horšicích  

V měsíci lednu a únoru proběhlo v 5. roč-
níku testování Kalibro. Žáci vypracovali 
pět různých testů. Z českého jazyka, mate-
matiky, anglického jazyka, přírodovědné-
ho a humanitního základu. Tyto testy na 
naší škole probíhají již pátým rokem a 
velice se nám osvědčily. Pro naši školu je 
to i velice dobrá metoda pro srovnání vě-
domostí našich žáků se žáky z jiných škol. 
Celé testování probíhá anonymně. Děti si 
zvolí pouze svoji přezdívku a dostanou 
tzv. číslo žáka. Za dva měsíce obdržíme 
výsledky a určitě Vás seznámíme s tím, 
jak si naši žáci vedli.                  Jana Tolarová     

Mozek pracoval na 
100% 

Maškarní karneval 2010Maškarní karneval 2010Maškarní karneval 2010Maškarní karneval 2010    

Je tady únor, měsíc masopustního veselí a 
tak jsme si v naší školní družině uspořá-
dali opět jako každý rok náš oblíbený 
maškarní  karneval. Nejprve  nám všichni 
žáci představili své masky a předvedli 
krátké vystoupení. V této disciplině nejví-
ce uspělo vystoupení Červené Karkulky, 
tedy Daliborka Hlavatého, který  nám 
předvedl scénku přepadení Karkulky 
vlkem.                                                                           
V další části jsme hodnotili masky – na 1. 
místě se umístil Filip Lehr v kostýmu  
upíra, na 2.místě Simonka Macháčková 
jako Šípková Růženka a 3. místo obsadily 

Gábi a Markét Grossovi jako 
Mach a Šebestová. Pak následo-
vali oblíbené soutěže- sedaná a 
přebírání kostiček.  
Porotu tentokrát tvořili žáci Pája 
Paluch, Vojtíšek Bořík a Verča 
Kepková. Pája Paluch se postaral 
i o hudbu. Tančili jsme na CD 
Maxim Turbolenc, Kabátů a Mi-
chala Davida. Tato akce je jed-
nou z nejoblíbenějších a všichni 
už se těší na další- balónkovou 
diskotéku.  

Sylva Seidenglanzová,  vychovatelka ŠD  



Škola Horšice 
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Po roce jsme se v naší školní družině opět 
sešli u naší oblíbené  pěvecké soutěže DO-
RE-MI. Soutěž jsme zahájili společnou 
písní „ Na Okoř je cesta“, a poté se před-
stavili jednotliví soutěžící. Porotu nám 
tvořili žáci ze čtvrtého a pátého ročníku: 
Pája Paluch, Kryštof Linhart,  Verča Kep-
ková a Baruš Mandíková. O umístění sou-
těžících se snažili rozhodnout opravdu 
spravedlivě. A tak vyhodnocení soutěže 
dopadlo takto: 
1.místo: Pepa Bořík – „Jsou  mlynáři chla-

pi“ a „Lojza a Líza“ 
2.místo: Eli Bláhová – „Tisíc mil“ a „Vadí, 

nevadí“ 
3.místo: Majda Benešová- „Život vypadal 

krásně“ a „Vyletěla holubička“ a na 
flétnu zahrála  „Já mám koně“ 

4.místo: Eva Záveská- „Jsou mlynáři chla-
pi“ a Grónskou písničku 

Dorka Doležalová „My pluli dál a 

dál“ a „Znám já jeden 
krásný zámek“ a na 
flétnu zahrála ukolé-
bavku 

5.místo: Melissa Skálová- 
„Spider – vepř“ a na 
kytaru zahrála nádher-
ně kovbojskou píseň 

6.místo: Vojtěch Bořík 
„Lojza a Líza“ 

7.místo: Dan Křížek- „Malé 
kotě“ a „One two the-
ree“ 

 Kuba a Matěj Fornouzovi 
a Tadeáš Hlavenka skončili na místech 
posledních, jelikož zřejmě neradi zpívají 
a tak se nám nepředvedli. Všichni žáci, 
kteří se snažili, dostali sladkou odměnu 
včetně poroty, a Verča Kepková pochva-
lu za přípravu diplomů a hlasovacích 
lístků.  

Ve dnech 15.2. až 17.2. se v 1. ročníku  
uskutečnil projekt Z pohádky do po-
hádky. Žáci se  v tyto dny ocitli 
v pohádkové zemi a vyučováním je 
provázely postavy ze známých pohá-
dek. Zábavnou formou děti plnily úko-
ly z českého jazyka, matematiky, pr-
vouky a výtvarné výchovy. Poslední 
den se i z žáků staly pohádkové bytosti, 
objevil se klaun, Popelka, Leontýna či 
Zvonilka.. Za vzornou práci byli odmě-
něni pohádkovým diplomem. A jaká 
říkanka celé tři dny děti provázela? 

Pojďte s námi do pohádky, 
půjdeme zadními vrátky. 
A za malou chviličku 
vrátíme se zase zpátky 
do naší školičky, 
budou samé jedničky. 

Pavla Nohavcová  

Pohádkové 
vyučování  

Jak jsme pekli a 
malovali 

Už se stalo 
tradicí, že 
naše děti 
tráví jeden 
předvánoční 
den v DDM 
Přeštice, kde 
tvoří krásné 
ozdoby a 
pečou výbor-
né preclíky. 
Letos toto příjemně strávené dopoledne 
připadlo na pátek 11. 12. 2009. Děti 
s nadšením ráno opustily školu a vyrazi-
ly směr Přeštice. V DDM je čekala zase 
zvířátka, která mají tak rády, herna 
plná hraček, které ve škole nemáme a 
samozřejmě klubovna, ve které se praco-
valo, tvořilo, zadělávalo a nakonec i pek-
lo. Naše děti se zde cítí velice příjemně, 
což je vidět i na jejich bezprostředním, 
ale slušném chování. Nesmím však zapo-
menout, že v DDM pracuje kolektiv, 
který zpříjemňuje atmosféru jak dětem, 
tak i našemu učitelskému sboru. Proto 
bych ještě touto cestou chtěla poděkovat 
p. Blance Zezulové a p. Strnadové za 
krásně připravený program pro naše 
žáky a popřála jim mnoho zdravíčka a 
trpělivosti do nového roku 2010.   

Jana Tolarová  

Předvánoční čas 

Předvánoč-
ní čas, do-
bu příprav 
a těšení se 
na Ježíška 
jsme využi-
li jako 
vhodnou 
motivaci k nejrůznějším činnostem. Nej-
prve nás navštívili pekelníci a andílkové 
s Mikulášem. Děti jim zpívaly, přednáše-
ly a slibovaly hory, doly.Také vyráběly 
čertí čelenky, hrály čertí honičky, stavěly 
peklo a vyrobily si všechny tři postavič-
ky. Po mikulášské nadílce se děti již těší 
na Ježíška. Seznamují se s vánočními 
zvyky a tradicemi, poznávají typické 
znaky adventního období a pracují na 
vánoční výzdobě mateřské školy. Své 
pracovní a výtvarné dovednosti zdoko-
nalují vyráběním různých vánočních 

ozdob, dekorací a přáníček. 
Předvánoční atmosféru si 
vychutnáváme plnými 
doušky. Vánoční čas za-
končíme posezením s ro-
diči u stromečku s vystou-
pením dětí a  vánoční 
nadílkou. 
Na závěr bychom všem 
chtěly popřát krásné svát-
ky vánoční a v novém 
roce pevné zdraví, spoko-
jenost a mnoho úspěšných 
dní.           Jarka a Dana  
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Zápis do 1. ročníkuZápis do 1. ročníkuZápis do 1. ročníkuZápis do 1. ročníku    
V úterý 19 ledna 
2009 proběhl 
v naší školičce 
zápis do 1. roční-
ku. Předškoláky 
tentokrát vítal 
náčelník indiánů 
spolu s krásnými 
indiánkami a sta-
tečnými indiány 
v podání žáků 4. a 
5. ročníku. Ti pak provázeli děti během 
celého zápisu. Nejprve je odváděli do tří-
dy, kde budoucí školáci plnili nejrůznější 
úkoly. A tak se recitovalo, zpívalo, kreslily 
se obrázky a poznávaly písmenka i číslice. 
Odměnou za splněné úkoly byly upomín-
kové předměty vyrobené žáky ve školní 
družině a krásně žluté batůžky ŠKOLÁK, 
jejichž obsah určitě v září zpříjemní ma-
lým žáčkům pobyt ve škole. Tím však vše 
nekončilo. Zapsané děti poté pozvali indi-
áni do vedlejší třídy, kde se mohly dle své 
chuti bavit hraním nejrůznějších her. A 
tak není divu, že se většině z 8 budoucích 
prvňáčků ani moc domů nechtělo. Velký 

podíl na tomto 
vydařeném odpo-
ledni mají „naši 
indiáni a indián-
ky“. Patří jim 
proto velké podě-
kování. Zároveň 
děkujeme jejich 
rodičům za po-
moc při výrobě 
kostýmů. 
Blanka Velkoborská 

Školou zněly básně 

Opět jsme nezaháleli. Ve středu 13. led-
na 2010 proběhlo školní kolo soutěže 
v recitaci. Všech 12 soutěžících od rána 
chodilo jako tělo bez duše. Tréma hrála 
své. Někdo prý zapomněl text, někdo se 
bál publika. Ve 12, 30 hod. všechno vy-
puklo. Soutěže se zúčastnili: Ivetka Men-
šíková, Terezka Hodanová, Madlenka 
Benešová, Markétka Grossová, Filda 
Lehr, Máť a Tolar, Dorotka Doležalová, 
Pája Paluch, Domík Trhlík, Máť a Mu-
chka, Meli Skálová a Verunka Kepková. 
Všechny děti se vzorně připravily a před 
opravdu velkým publikem předvedly 
super výkon. Soutěž probíhala ve dvou 
kategoriích. I. kategorie – 2. a 3. ročník, 
II. kategorie – 4. a 5. ročník. Porota byla 

složena z p. uč. Blanky, Sylvy a Jany. Vy-
brat vítěze a určit pořadí nebylo vůbec 
jednoduché. Nakonec se porota dohodla 
takto:  

1. místo – Dominik Trhlík 
2. místo – Martin Tolar 
3. místo – Filip Lehr 
 

1. místo – Dorotka Doležalová 
2. místo -  Pavel Paluch 
3. místo – Iveta Menšíková 

V měsíci březnu proběhne v DDM Blovice 
okresní kolo této soutěže. Do tohoto kola 
budou vybráni někteří žáci , kteří se umís-
tili ve školním kole. 
Všem účastníků soutěže blahopřejeme a 
těšíme se opět příští rok. 

Jana Tolarová  
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Putování po AfricePutování po AfricePutování po AfricePutování po Africe    
Malawi nebo jaké je hlavní město státu 
Togo. Lehké není ani zařadit správně 
živočichy a rostliny, které žijí v poušti 
nebo savaně. Tento úkol nám zabral 2dny, 
ale závěr této práce byl překvapující. 
V dalších dnech jsme se zaměřili spíše na 

oblasti literatu-
ry, českého ja-
zyka a matema-
tiky. Kdy vznikl 
stát Kongo, jak 
dlouhý tok má 
řeka Nil, která 
řeka je nejvod-
natější, jakou 
plochu a kolik 

km2 zabírá Libye. Znáte nějakého české-
ho cestovatele, který prozkoumával život 
a shromáždil ve svých sbírkách přes 13 
000 exemplářů? A tohle vše jsme se dozvě-
děli v tomto projektu. Myslím si, že zna-
losti, které právě v těchto třídách jsou, by 
zamrazily i některé dospěláky, protože i já 
jsem někdy neměla slov. Obrovský pře-
hled jak v zeměpisné oblasti nebo oblasti 
přírodovědné nemá určitě mnoho žáků 
z II. stupně či 
střední školy. 
Celé projektové 
vyučování jsme 
završili v pátek. 
Děti byly oceně-
ny podle svých 
výsledků a byl 
jim udělen CES-
TOVNÍ LIST 
úspěšného afric-
kého cestovatele.  

Jana Tolarová, tř. 
uč. 4. a 5. ročníku  

Takový byl tentokrát název projektové-
ho vyučování, které proběhlo v týdnu po 
vánočních prázdninách ve 4. a 5. roční-

ku. Ze 
3 den-
n í h o 

projektu se nakonec vyklubal 
projekt na 5 dní. Už sám název 
napoví, že jsem se společně 
s dětmi přesunula do velmi vzdálených 
krajů a to do Afriky. Celý projekt jsme 
zahájili velmi známou písničkou od YO 
YO Bandu – Jedem do Afriky, kterou se 
měly děti naučit po částech v daném 
intervalu a pak zazpívat. Též nechyběla 
projekce za pomoci interaktivní tabule, 
kde jsme shlédli velmi zajímavé snímky 
ze života a dění v Africe. Dětem se určitě 
nejvíce líbilo poznávání hlasů zvířat a 
tance domorodých kmenů, které si nako-
nec mohly vyzkoušet. V dalších dnech 
jsme se zaměřili spíše na tu zeměpisnou 
část. Každá skupina měla různé úkoly a 
plnila je podle svých možností. Vytvořili 
jsme nakonec 4 mapy Evropy. Hlavní 
města a státy Afriky, národy žijící na 
území Afriky, fauna a flora Afriky a 
nakonec povrch – pouště, deštné pralesy, 
savany, vodstvo a pohoří Afriky. Tato 
práce byla velice složitá, protože i dospě-
lý člověk má co dělat, aby věděl, kde se 
rozprostírá například jezero Tanganika, 

Mikulášská nadílka 
Začátek adventu je pro děti předzvěstí, že 
se blíží čas mikulášské nadílky, ale i nej-
krásnějších svátků v roce Vánoc. A pro-
tože se v naší školičce snažíme dodržovat 
tradice, přišel mezi žáky opět po roce 

ctihodný Mikuláš s anděly a čerty. 
Děti se na jeho příchod důkladně 
připravily a každý měl v zásobě něja-
kou tu básničku či písničku. Nejistota 
a obavy, aby je přece jen čerti za 
nějaký ten hříšek nestrčili do pytle a 
neodnesli je, udělaly své. Hlásky se 
klepaly, oči se zalévaly slzička-
mi.Ukázalo se však, že strach byl 
zbytečný a čerti odešli s nepořízenou. 
Zato každý žáček  svíral v ruce od-
měnu - sáček plný sladkostí. 

Blanka Velkoborská 


